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MLADA BRIEZA LE ZELENA!
Ni v moji navadi, da bi pre

tiraval o važnosti in uspe
šnem delovanju slovenskih 
organizacij iz Benečije, to li
ko manj pa bi bila nesprejem
ljiva strum entalizacija pobude 
kot je Mlada Brieza/Barčica 
moja v kateri sodelujejo o tro
ci in m ladinci.

To so izkušnje, ki jih  je 
treba preveriti upoštevajoč 
splošne sm ernice zaradi ka
terih je pobuda nastala. Ob 
zaključku šeste prireditve 
(tre tje  z izkušnjo ob morju) 
pri kateri je sodelovalo več 
kot sto otrok iz Nadiških do
lin ob sodelovanju operate
rjev Študijskega centra Nedi- 
ža, m islim o, da je prav da po
damo nekaj razm išljanj o tej 
pobudi.

*  *  *

Prvo kar pade v oči je 
množičen značaj Mlade Brie- 
ze, ki pomeni gotovo korak 
naprej v programu za otroke 
Študijskega centra Nediža. 
To izhaja tudi iz dejstva, da 
nudimo družinam pravo uslu
go tudi v skrbstvenem sm islu 
te r v sm islu psikofizične ra
sti otroka. Deset dni v naših 
prelepih gorah in e n a js t dni 
na is trsk i obali vse to pome
ni pozitiven uspeh tudi pri 
ustanavljanju skupin in spo
razumevanja med otroci. Je 
potem tudi kulturna dejav
nost: telovadba, rekreacija, 
umetnost, šport, raziskovanje 
okolja in poznavanje narave, 
narečno petje, otroško gleda
lišče, slovenski jezik, izleti 
itd.

Vse skupaj predstavlja to 
rej pedagoški napor, ki spod
buja otroke, da na nov in ori- 
ginalnejši način preživijo po
č itn iške dneve. To je tudi po
zitivno dejstvo za družino, ki 
aktivno sodeluje pri te j po
budi.

*  *  *

Če govorimo o upravljanju 
pobude pa moramo reči, da 
je to povsem in izključno na
še delo, v sm islu da pri M la
di Briezi sodelujejo ljudje, ki 
živijo  v Nadiških dolinah in ki 
delujejo avtonomno v skladu 
s sm ernicam i in predlogi od
prtih in dem okratičnih se
stankov v katerih sodelujejo 
vod ite lji, člani, p rija te lji, uč
no osebje in starši našega 
centra iz Špetra.

Vredno poudarka pa je tudi 
to, da je Nediži uspelo zma
njšati denarne prispevke dru
žin s tem, da je ustvarilo  
važno sodelovanje z deželo 
Furlanijo-Julijsko krajino, z 
Rdečim križem Slovenije ter 
s slovenskim i organizacijami 
in posebno s Slovensko kul- 
turno-gospodarsko zvezo in s 
krajevnim i upravami in tukaj 
je treba podčrtati sodelovanje 
z občino Srednje, ki gostuje 
vsako leto Mlado briezo.

*  *  *

Ne smemo pa m is liti, da 
smo izpoln ili vse naše nalo
ge, ki jih  čutim o kot našo no

tranjo dolžnost, zato naši na
pori niso še končani. Izjavlja
mo, da bodo načela svobode 
in spoštovanje drugih mnenj, 
tudi tis tih , ki so različna od 
naših, nas spodbujale, da bo
mo prihodnje leto še boljši.

Naša dolžnost pa je tudi, 
da pojasnimo družinam in to 
v vsakem trenutku tudi točno 
določene meje naših pobud: 
Moja vas bo tudi vnaprej slo
venski narečni natečaj, Mlada 
brieza pa kulturno bivanje s 
poučevanjem slovenskega je 
zika itd., brez, da bi kdorkoli 
zahteval drugi program prire
ditev.

Zato prevzamemo odgovor
nost, da vnaprej pojasnimo 
c ilje  in namene naših prire 
ditev in jih  potem damo v raz
pravo tudi našim kritikom .

*  *  *

Ob zaključku te naše na
porne izkušnje, ki je bila go
tovo najpomembnejšavzadnjih 
letih z otroci, pa se moram 
javno zahvaliti družinam za 
sodelovanje in zaupanje, mla
dim asistentom, učnemu ose
bju in vsem sodelavcem, ki 
so preživeli z nami skoraj 
cel mesec avgust in ki upam, 
da so tudi odnesh dobre v t i
se. Posebna zahvala naj gre 
osebju iz Dolenjega Tarbija in 
Debelega rtiča ter prof. Bep- 
pinu Crieetiču za odgovorno 
in nesebično delovanje. Vsem 
otrokom pa nasvidenje na p ri
hodnje leto v upanju, da bodo 
izko ris tili pozitivne izkušnje 
letošnjega poletja.

Pavel Petricig

Non è abitudine d i chi 
scrive forzare risu lta ti e si
gn ifica ti delle in iziative rea
lizzate dalle associazioni slo
vene della Slavia friu lana. 
Tanto meno sarebbe quindi 
accettabile qualsiasi s tru 
mentalizzazione d i una in izia
tiva come Mlada brieza - 
Barčica m oja che coinvolge 
bam bini e ragazzi.

Sono esperienze queste, 
che vanno verificate con la 
discussione, tenendo ' ferme 
le considerazioni sulle m o ti
vazioni che le hanno gene
rate. A conclusione della se
sta esperienza (la  terza con 
l ’appendice al mare) che ha 
raccolto p iù  d i cento ragaz
zi, quasi totalmente delle Val
l i  del Natisone, per ben ven
ticinque g io rn i a ttorno agli

Poleg raznih delovanj, se otroci Mlade brieze igrajo na kameniških poljih.

operatori del Centro S tudi 
Nediža, pensiamo sia giusto 
e doveroso o ffr ire  alcuni pun
t i d i considerazione, perchè 
ogni eventuale discussione ne 
tenga conto.

*  #  *

La p rim a d i queste è che 
i l  carattere d i massa d i M la
da brieza segna obiettiva
mente un’area non ind iffe 
rente d i attenzione, d i inte
resse e d i consenso attorno  
ai program m i del Centro Stu
d i Nediža per i ragazzi. Que
sto deriva, crediamo, anche 
dal fa tto  che viene o ffe rto  
alle fam iglie un vero e pro
prio, per quanto originale e 
nuovo, servizio, d i carattere  
anche assistenziale sotto il 
p ro filo  medico psico-fisico, 
notevolmente qualificato, se
rio  e scrupoloso. Dieci g io r
n i sulle nostre meravigliose 
montagne e qu ind ic i al ma
re, sulla stupenda costa i- 
striana, senza discrim inazio-

G os siga e i  p ro
Con la nomina dell’on. Cossiga a Presidente del 

Consiglio dei ministri ed il successivo voto di fiducia 
del Parlamento, si è conclusa la lunga crisi di governo 
in Italia. Cossiga è riuscito a formare il governo com
posto di personalità della DC, del PSDI e del PLI, gra
zie soprattutto all’astensione del PSI. Il PCI come è 
noto - si è posto all'opposizione.

A giudizio di vari osservatori, il primo governo 
Cossiga dovrebbe durare poco, quel tanto da permet
tere alla DC di svolgere il suo congresso.

Cossiga, dal canto suo, non nasconde intenzioni 
ben diverse e cerca di darsi una credibilità anche

cercando di mettere in moto i meccanismi statali 
arruginiti: l’aver messo in prigione Freda, fatto arre
stare in Argentina Ventura (capi neonazisti condan
nati all’ergastolo per la strage di piazza Fontana), 
sono elementi che danno credito a queste intenzioni 
del presidente.

Altri osservatori notano invece che la crisi ita
liana ha radici economiche e sociali tali da richiedere 
uno sforzo collettivo ben più impegnativo ed effi
cace: fatto il governo il confronto si sposta sui pro
blemi.

NOVI MATAJUR

Fašisti
ponovno
oskrunili
zgodovinsko
obeležje
na
Kamenici

Slovenska društva in or
ganizacije videmske po
krajine se letos lahko pro
slavljajo z bogato kulturno 
sezono, ki je še enkrat do
kazala neomajeno voljo be
neških Slovencev za dose
go narodnih in socialnih 
pravic. Temu priča letos 
zelo uspelo tradicionalno 
srečanje na Kamenici, ka
terega so se udeležili lju
dje sosednjih narodnosti, 
ki jih združujejo ideali prija
teljstva in sodelovanja. V 
teh dneh pa so se ponov
no pojavile v beneških do
linah nazadnjaške fašistič
ne sile, ki skušajo na vse 
načine zaustaviti razvoj do
godkov v teh krajih in pa 
predvsem omejiti vpliv in 
ugled slovenskih kulturnih 
društev. V noči pred par 
tedni so namreč fašistični 
provokatorji ponovno o- 
skrunili zgodovinski kamen 
na Kamenici, ki priča o ti
sočletni upravni avtono
miji beneških Slovencev.

Fašistom in krogom, ki 
jih podpirajo, očitno ni bi
lo pogodu, da je letošnja 
prireditev na Kamenici do
živela tako velik uspeh.

ni d i alcun genere e con la 
possibilità  d i tener conto 
delle preesistenze nella fo r 
mazione dei gruppi, rappre
sentano un dato positivo che 
non può sfuggire.

C’è po i un programma 
culturale: a ttiv ità  motoria, 
ricreative, a ttiv ità  espressi
ve, sport, ricerca d ’ambien
te e conoscenza della natu
ra, canto dialettale, teatro, 
lingua slovena, escursioni, 
ecc.

L ’insieme rappresenta un 
grosso impegno pedagogico 
che porta  i ragazzi ad u tiliz 
zare in  varie form e operosa
mente le vacanze ed i g io rn i 
ad inventare didattiche co
raggiose. Anche questo è un 
dato positivo, nel momento 
in cu i la fam ig lia  ne è con
sapevole consenziente e so
p ra ttu tto  partecipe.

*  *  *

Se le nostre considerazio
n i si soffermano sulla gestio
ne, diremo che essa è com
pletamente nostra. Nostra  
nel senso d i essere condot
ta da persone d im oran ti ed 
operanti nel!. V a lli del N~ 
tisone, e d i essere autono
ma, indipendente cioè da

(Continua In 2* pagina)
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\ S. LEONARDO

S to p , a lla  m o s t r a  d ’a r te
fcolpo di coda a sorpresa 

del sindàco d i £. Leonardo 
nella vicenda, della móstra 
d ’arte ed artig ianato a r t is t i
co! ì •' { r

Quando orm ai era .tutto 
pronto t per là • Consueta

MLADA BRIEZA

Continuazione dalla 1a pag.

qualsiasi volontà che non sia 
quella delle assemblee, aper
te, democratiche e sovrane 
(d irigen ti, isc ritti, amici, in 
segnanti e gen ito ri) del Cen
tro  S tud i Nediža d i S. Pietro  
al Natisone.

C’è in fine un aspetto da 
sottolineare: quello della
collaborazione che i l  «Nedi
éa» è riuscito  ad ottenere-ri- 
ducendo le quote delle fam i
glie, nei va ri live lli, i l  p iù  
im portante dei quali è quel
lo con la Regione Friu li-Ve
nezia Giulia, poi quello con 
la Croce Rossa della Slove
nia, qu ind i con i c irco li slo
veni e l ’Unione economico - 
cu ltura le  slovena e con le 
am m in istrazion i locali, fra  
cui va dato il  giusto rilievo  a 
quella del comune d i Stre- 
gna, in cu i è ospite ogni an
no Mlada brieza.

*  *  *

Non possiamo certo i l lu 
derci d i aver assolto ai no
s tr i com p iti (qua li l i  sentia
mo come nostro impegno in
te rio re ), verso i nos tri ragaz
zi e le fam iglie, d i qualsiasi 
ceto, professione, idea e pae
se.

I  nostri sforzi non sono e- 
sauriti. Perciò dich iariam o  
che i p r in c ip i d i libertà, d i 
non violenza verso le idee 
a ltru i, d i non sopraffazione  
d i ch i la pensa diversamente, 
dovranno rimanere a guida 
d i quanto riuscirem o ancora 
a proporre  e programmare.

S opra ttu tto  ci sentiamo in 
grado d i ch iarire  alle fam i
glie, in  ogni momento, i l i 
ve lli ed i l im it i  inva licab ili 
delle singole esperienze : 
M oja  vas rim arrà  un con
corso dialetta le sloveno, M la
da brieza un soggiorno cul
turale con lezioni d i lingua 
slovena, ecc., senza che nes
suno si veda costretto a su
bire sv ilupp i im prev is ti o in 
desiderati.

Perciò ci sentiamo in gra
do d i d ichiarare preventiva
mente le fin a lità  d i ogni no
stra esperienza e d i a ffidarne  
la verifica  alla p iù ampia d i
scussione, anche con i nostri 
c ritic i.

*  *  *

Per concludere, al term ine  
d i una esperienza d iffic ile  
ma significativa, certo la p iù  
impegnativa per responsabi
lità  ed impegno perchè effet
tuata con dei fanc iu lli, m i sia 
consentito d i ringraziare le 
fam iglie per la fiducia  e la 
collaborazione che ci hanno 
offerto, i g iovani assistenti, 
g li insegnanti ed i collabora
to r i che hanno impegnato 
quasi l'in te ro  mese d i agosto 
con noi e che spero abbiano 
tra tto  soddisfazioni almeno 
in parte adeguate alle fa t i
che d i ventiquattro  ore su 
ventiquattro  con i bam bini, i l  
personale d i T r ib il in feriore  
e Debeli r t ič  ed i l  prof. Bep
pino Crisetig per i l  profondo  
senso d i responsabilità, i l  d i
sinteresse e la dedizione d i 
cui è anim ato orm ai da an
ni.

A i ragazzi, p icco li e gran
di, un affettuoso arriveder
ci, con l ’augurio d i utilizzare  
sul piano fis ico e quello cul
turale e sp iritua le  l ’esperien
za d i questa estate.

Paolo Petricig

«Vernice», p ro n ti g li in v ita ti 
e pronto, in  parole povere, 
tu tto , ecco l ’ordinanza del 
smdacp Osgnàch, con tanto 
d i no tifica  ai -carabinieri per 
impedire l'accesso alla sala 
della mostra al pubblico.

La vicenda ha del parados
sale e;- per certi aspetti, an
che del comico, come del re
sto la storia  della sala. Ma 
restiamo 4allh vicenda della 
mostra.

1° tempo: lo scorso anno, 
per la festa d i San Rocco 
venne a llestita  una grande 
m ostra d ’arte e di artig iana
to a cura dell'Associazione 
a rtis ti della Benecia, con la 
collaborazione ed i l  con tri
buto del comune, del circolo 
cu ltura le  e degli organizza
to r i della festa. Grande suc
cesso d i v is ita to ri, buone 
vendite nel settore a rtig ia 
nale, interesse per le nostre 
cose. L ’in iz ia tiva , si disse, 
andrà ripe tu ta  nei prossim i 
anni.

2° tempo: le auto rità  han
no recentemente d ichiarato 
la sala del c irco lo  d i S. Leo
nardo inagib ile  a p iù d i cin
quanta persone alla volta. 
Ragioni di rispetto  delle nor
me d i sicurezza in  un ed ifi
cio costru ito  con denaro pub
blico, precisamente dal M i
nistero degli In te rn i. Ci fu  
i l  dubbio che quelle norme 
stessero entrando in  vigore 
dopo che l'uso della sala sta
va d ifficoltosam ente uscen
do da ll’assoluto dom inio del
la DC. Le cronache degli an
n i scorsi parlano chiaro.

Per rispettare queste nor
me provvidenzia li i l  sindaco 
Osgnach autorizza la mostra 
al piano terra invece che nel 
salone, un tempo dedicato ai 
Comelli, ai Del Gobbo ed ai 
Mizzau, oltreché ai festin i di 
Capodanno, ed ora deserto e 
muto.

3° tempo: Poiché le sale 
del piano terra  sono occupa
te da m ateria li immagazzina
ti, i l  presidente degli a rtis ti, 
Vogrig, va in  comune accom
pagnato dal consigliere di 
minoranza Crisetig e viene 
autorizzato dal vice-sindaco 
Simaz ad allestire  la mostra 
nel salone del p rim o  piano, 
avvertito  della lim itazione 
delle cinquanta persone.

Dopo aver ricevuto la chia
ve, Vogrig lavora con i suoi 
co llabora tori aH’allestimen- 
to della mostra con notevo
le sacrific io  personale di ore 
di lavoro e di denaro, ma — 
quando tu tto  è pronto — ar
riva  la «bolla» podestarile 
che g li impone di chiudere.

La vicenda si conclude 
con la r it ira ta  delle autorità  
(fra  cui M acorig - presiden
te della Comunità montana

e i l  consigliere regionale 
Specogna), mentre g li a r t i
sti procedono con g li am ici 
ad una simbolica «vernice», 
con re la tiva bicchierata, av
vertendo i non poch i v is ita 
to r i della responsabilità che 
andavano assumendosi nel- 
l ’insistere d i soddisfare la 
propria  curiosità  artistica.

Nel corso della serata l ’as
sociazione a r t is t i ha preso 
la decisione d i chiudere la 
mostra e d i protestare per 
i metodi deH’amministra- 
zione comunale, alla quale 
andrà chiesto anche il  risar
cimento dei danni.

P.

Otvoritev razstave v Šentlenartu. Obiskovalce so organizatorij obvestili 
o županskem prepovedu

PONTE AC C O

FESTA DELL’UNITA’: 
dibattito a più voci

A fine agosto si è svolta a 
Ponteacco la festa della stam
pa comunista, con la partec i
pazione della senatrice slo
vena Gabriella Gherbez.

Si è avuta nel corso della 
festa una esposizione d i ta
bellon i in cu i si trattavano  
i  p rob lem i della donna, del
la classe operaia e delle ma
nifestazioni dei metalmecca
nici, delle minoranze lingu i
stiche ed in partico lare d i 
quella slovena.

La esibizione degli a lliev i 
fisa rm on ic is ti d i Anton B ir- 
tič  e i vari giochi per ragaz
zi, d ire tti da Dario Jussa 
hanno caratterizzato i l  po
meriggio della domenica, che 
si è concluso con la parteci
pazione d i un coro d i To lm i
no. Buona la musica per il 
ballo delle tre serate, alla 
quale ha porta to  un co n tri
buto d i autentic ità  ed alle
gria la orm ai classica «Na
rodna klapa».

Nonostante che i l  tempo 
non avesse favo rito  la festa, 
numeroso i l  pubblico sia ai 
chioschi, che al ballo, che al 
saluto della senatrice Gher
bez. Nel suo discorso la po
polare Jelka ha illus tra to  la 
posizione del PCI sulla solu
zione della c ris i d i governo,

su ll’esigenza d i un nuovo 
corso po litico  che p o r ti ad 
una reale collaborazione d i 
governo le forze comuniste, 
socialiste e cattoliche.

Ha qu ind i confutato le 
strum enta li interpretazioni 
della proposta d i legge del 
PCI per la tutela della m ino
ranza slovena, proposte che 
lasciano lib e ri —  ha detto la 
senatrice comunista  — i  sin
goli c itta d in i nelle proprie  
scelte c u ltu ra li e scolastiche, 
assicurando nel fra ttem po il 
più ampio sviluppo econo
mico alla minoranza.

Non è mancata con in ten ti 
provocatori che i l  pubblico  
(composto anche d i ca tto lic i 
dem ocratic i) ha prontamen
te isolato e condannato, la 
solita v is ita  degli «ita lian is
s im i» d i Pulfero, a lcuni dei 
quali già no ti alla giustizia 
per violenze e danneggia
menti.

Non meriterebbe parlarne, 
se a Ponteacco nel gruppo  
non si fossero fa t t i notare 
esponenti della DC fra  i qua
l i  anche consiglieri comuna
li:  per esempio Renzo One
sti d i S. P ietro al Natisone 
e M ario Melissa d i Pulfero, 
che sono anche delegati alla 
Comunità montana.

SOLIDARNOST BENEČANOV S ČRNOGORCI

Beneški Slovenci smo na konkreten način izra
zili našo solidarnost s prebivalstvom Črne gore, ki 
jih je kot tudi nas leta 1976, prizadel hud potres. 
Novi Matajur je ob sodelovanju Zveze slovenskih 
izseljencev iz Benečije in ANPI iz naši dolin priredil 
solidarnostno nabiralno akcijo, ki je doživela dober 
uspeh. Sklenili smo, da zbrana sredstva združimo s 
tistimi, ki jih je zbral naš Primorski dnevnik. Naša 
delegacija, ki jo je vodil glavni urednik našega lista 
Izidor Predan, v njej pa so bili še popdpredsednik 
ANPI za Nadiške doline Mario Bergnach ter predsta
vnika čedadske podružnice SLORI Ferruccio Clavora 
ter Valentino Noacco. Predstavnik naše delegacije je 
izročil ček za 2.760.000 lir namestniku glavnega ured
nika našega slovenskega dnevnika Tomu Marcu, ki je 
v zahvalnem nagovoru podčrtal važnost solidarnostne 
pobude med prebivalstvom Beneške Slovenije.

Izkoristimo priložnost, da se še enkrat zahvalimo 
vsem našim ljudem, ki so v tej solidarnostni akciji še 
enkrat dokazali zrelost in človeško občutljivost z brat
skim prebivalstvom Črne gore.

SO ŠE DAROVALI ZA ČRNO GORO

Zuodar Dario iz Nemčije 4.000
Trinco Basilia iz Lombaja (Grmek) 10.000
Dina in Franc Kovačič iz Vidma 40.000
Sekcija zveze beneških em igrantov v Seraingu

(Belgija) 120.000
Rucchin Ernesto iz Francije 10.000

Shod planincev na Matajurju

Dne 11. in  12. avgusta je 
b ilo  'na M a ta ju r ju  srečanje 
p rija te lje v  p lanin, k i je  sov
padalo s prazn ikom  sv. Lo
vrenca. Na srečanju, k i ga 
je  organ iz ira lo  beneško p la
ninsko društvo, se je  zbralo 
ve liko lju d i domačinov in  
Furlanov, a tud i ve liko S lo
vencev iz matične domovine. 
Lepo vreme in  sonce, k i je 
zasijalo na M a ta ju r ju  je p r i
pomoglo, da je  srečanje u- 
spelo. In  tu d i zabave n i ma
njka lo . S soboto je  b il ples 
z Narodno klapo, v nedeljo 
pa je  ig ra l ansambel «Lotus» 
iz Nove Gorice.

Srečanje planincev na Ma-

Š P O R T

Na sliki vidimo 1. ekipo zamejcev, ki je nastopila v Šempetru pri Novi 
Gorici: zgoraj z leve proti desni: Pahor Igor, Devetak David, Klanjšček 
David, Vogrig Fabrizio, spodaj z leve proti desni: Chiabai Luigi, Predan 
Marko, Černič Lucjan

v Šempetru pri Novi 
rekord v

Nogometaši iz Nove G ori
ce in zamejski Slovenci so v 
teku 4 dneh (od 22 do 25.8) 
postavili nov svetovni rekord  
v ig ran ju  nogometa in  sicer 
101 u r 5 m inu t in 15 sekund, 
kar pomeni da so izbo ljša li 
pre jšni svetovni rekord Pi
rančanov za 1 uro 5 m inu t in 
15 sekund. Med ig ra lc i za
mejcev so b ili tud i tr ije  be- 
nečani in sicer Vogrig Fa
briz io  iz Oblice Chiabai Lu ig i 
iz Gor. Grmeka in M arko  
Predan iz Dol. Mjerse. Vsi 
tr ije  so zelo navdušeni in po
nosni da so postali «rekord- 
mani».

O tem uspehu je  prav da

Gorici padel svetovni 
nogometu
povemo nekaj zanim ivosti 
in  sicer, da je ekipa iz Nove 
Gorice premagala zamejce z 
rezultatom 1.286 p ro ti 731, 
da je vsak igralec igra l po 
25 u r ( v tem času je vsakdo 
pretekel oko li 400 km ) in da 
so v k u h in ji p o rab ili 750 l i 
trov  čaja, 250 kg. k rom p irja  
in kruha, 170 kg. mesa in 150 
kg. razne zelenjave in sadja.

N a j omenimo še, da se je 
v teku teh dneh prikazala to
ča in da je skora j vsaki dan 
deževalo. Po končani tekm i 
so vsi ig ra lc i d ob ili lepo ko
la jno  in potem so se vsi zbra
l i  na družabnem večeru v 
Park Hotelu v Novi Gorici.

ta ju r ju  sovpada s p r ire d it
vami, k i j ih  organ iz ira  bene
ško p laninsko d ruštvo  in  ve
lika  p riso tnost lju d i iz vseh 
k ra jev p o tr ju je , da b ra ts tvo  
in. p rija te ljs tv o  sta p riso tn i 
tud i med goram i.

PRIMA SAGRA 
PAESANA 
A CRAVERO

Si è svolta, in un clima fe
stoso e sereno, la p rim a sa
gra paesana tenutasi a Cra- 
vero sabato 25 e domenica 
26 agosto.

I l  maltempo ha im pedito  
m olto i preparativi, ma a l
l ’u ltim o  momento i giovani 
d i tu tta  la frazione hanno 
dato un valido aiuto ad u lt i
m arli, così tra  g li in te rva lli 
della pioggia, i l  programma  
si è svolto come previsto.

Fortunatamente nelle due 
serate la pioggia ha dato tre
gua, non c'è stata m olta af
fluenza d i persone dall'ester
no, mentre hanno partecipa
to con vera contentezza e al
legria tu t t i g li ab itan ti della 
frazione e dei paesi adia
centi.

La Narodna Klapa ed il 
Gruppo hanno rallegrato le 
due sere d i festa e nella loro  
attesa e nel pomeriggio si so
no fo rm a ti spontanei gruppi 
d i canto popolare e già p r i
ma che la prim a festa finisse, 
si facevano fra  giovani e me
no giovani entusiasmanti p ro 
gram m i per i l  prossimo an
no. > L. D.
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RAZMIŠLJANJA
Po odbobju pestrega delo

vanja je prišel čas, da razmi
šljamo tudi o prvih osmih me
secih dejavnosti po kongre
su v Grmeku. Po tem kongre
su so namreč mnogi izrazili 
potrebo, da bi naša Zveza na
pravila to liko  pričakovani kva
lite tn i korak naprej.

Upoštevajoč kongresne 
smernice je nov Glavni odbor 
analiziral vse možnosti kon
kretnih pobud te r si je začr
tal načrt dejavnosti: postop
no pom laditev vodstvenih or
ganov, uskladiti pobude z dr
žavno stra teg ijo ; dobiti nove 
možnosti delovanja: mladina, 
ženske, bivši izseljenci, pred
vsem bivši rudarji, te r izse- 
Ijeništvo onkraj oceana.

Splošno menenje o dejav
nosti naše Zveze v te j prvi 
fazi ne moremo sprejeti iz
ven po litične slike v kateri je 
naša organizacija delovala. V 
tem sm islu je treba podčrta
ti predvsem hudo protis loven
sko gonjo, ki so jo načeli toč
no določeni nacionalfašistič- 
ni krogi te r so jo vodili t is t i, 
ki se skriva jo  za raznimi de
m okratičnim i krinkami, am
pak že desetle tja  delujejo, da 
bi naša skupnost propadla. 
Zanim ivo bi bilo, da bi tudi 
mi resneje analiz irali te pro
bleme in tako točno razkrili 
vse odgovornosti krajevnih 
po litičn ih  oblasti pri tem v- 
prašanju in pri tem narašča
nju napetosti.

Tej s tra teg iji so naše slo
venske organizacije odgovo
rile  s tem, da so pospešile 
dejavnost in napore kar do
kazuje tudi ustanovitev te r i
torialnega odbora SKGZ kot 
enotne in p lura listične struk
ture.

Danes je najvažnejša nalo
ga naše skupnosti, da ener
gično in demokratično odgo
vori faš is tičn im  provokacijam 
in se tako vendar iznebi kom
pleksa, ki jo omejuje, da bi 
sama odločala in ukrepala o 
lastni usodi, ki jo prevečkrat 
pogojujejo zunanji vp liv i. Prav 
takrat se je začel proces, ki 
ga mnogi imenujejo kot «beli 
genocidij», ki pa je že dose

gel absurdno stopnjo in za 
del Slovencev videmske po
krajine menim, da se lahko že 
govori o «skupinskem samo
moru». Nacionalistična pro
paganda govori o «mostro di 
sclaf» in prepričuje naše lju 
di, da predstavlja jo v Ita liji 
«sramotno prisotnost tujca» 
in tako tis t i,  ki so psihološko 
šibki iščejo v samouničenju, 
narodnem in fizičnem  (alko
holizmu, mamila...) izhod iz 
krize ter tako popraviti «kriv
do» b iti Slovenec.

V tem  ne preveč mirnem 
okviru pa je treba vzeti v po
štev delovanje naše Zveze, 
ki predstavlja zaradi svoje 
zgodovine, trad ic ije , specič- 
nega in številčnega delovanja 
svojevrsten prim er med slo
venskim i društvi v Benečiji. 
Občni zbor v Grmeku je na
menil posebno važnost akciji 
Zveze, ki mora upoštevati no
ve potrebe in novo resnič
nost zadnjih let. Dejavnosti v 
tem sm islu so doživele velik 
uspeh, tako, da so se nam 
prib liža li novi člani, ki že lijo 
sodelovati pri naši aktivno
sti.

Kot dejstvo je treba ome
n iti, da smo obnovili del vod
stvenih organov ter iz loč ili t i 
ste sile , ki so zagovarjale imo- 
bilizem te r «previdne pozi
cije» in kritično ocenili teze 
tis tih , ki so postavlja li v o- 
spredje zgolj splošno držav
ne probleme.

Končno pa smo premagali 
tudi tis te , ki so zagovarjali 
narečno-etnične probleme v 
nazadnjaškem sm islu, ki pov
zročajo samo izgubo energij 
in časa. Prišel je čas, da se 
uveljavi nova lin ija  narodno- 
jezikovnega značaja in to na 
vseh ravneh naše organiza
cije.

Posebno pozornost je tre 
ba nameniti sodelovanju biv
ših izseljencev, ki so slabo 
prisotn i v drugih strukturah 
in ki so deležni v naši zvezi 
sprejema, k i jim  zagotavlja 
aktivno dejavnost v skladu z 
njihovo prejšnjo aktivnostjo v 
tu jin i. To je pravo bogastvo, 
ki ga moramo ovrednotiti v

okviru našega boja za uvelja
v itev pravic Slovencev v Ita
liji.

V začetku jeseni je tore j 
potrebno, da razm islimo o na
ših načrtih in k temu bo go
tovo pripomogel štud ijsk i dan, 
ki ga prirejam o 30. septem
bra.

Ferruccio Clavora

Attorno al sottosegretario alia difesa on. Scovacricchi si riconoscono il 
prof. Černo, il console jugoslavo a Trieste Benulič, il prof. Apollonio 
ed il dott. Clavora

Pausa di riflessione
Passato i l  periodo de ll’in 

tensissimo impegno estivo è 
giunto i l  momento d i soffer
marsi un a ttim o per fare 
una seria riflessione sugli 8 
p rim i mesi d i a ttiv ità  del 
Congresso d i Grimacco.

In  occasione del Congres
so, da p iù  parti, era stata 
afferm ata la necessità d i fa r 
compiere alVUnione il  tanto 
atteso passo qualita tivo  in 
avanti.

Raccogliendo i l  messaggio 
Congressuale i l  nuovo Comi
tato Centrale ha analizzato 
la p rio r ità  d i intervento ed 
indicato la strategia d ’azio
ne: progressivo rinnovamen
to dei quadri d irigen ti; ren
dere ancor maggiormente 
trasparente i l  discorso nazio
nale; invid iduare i nuovi am
b it i d 'in tervento: i  giovani, le 
donne, g li ex-emigranti ed in 
particolare g li ex-minatori, 
l ’emigrazione d ’o ltre  oceano.

Una valutazione comples
siva de ll’azione svolta dal
l'Unione in questa prim a fa
se non può prescindere dal 
contesto po litico  generale 
nel quale l'Unione stessa ha 
operato. Questo contesto va 
innanzitu tto  caratterizzato 
secondo me, dalla violenta 
campagna antislovena pro
mossa dai ben ind iv idua ti 
am bienti de ll’oscurantismo 
nazional-fascista ed attuata  
da coloro che, sempre più a 
malapena, mascherati d ietro  
le varie etichette dem ocrati
che, sono da decenni g li arte
f ic i della distrazione della 
nostra Comunità. Interes
sante sarebbe impegnare un 
po’ delle nostre capacità d i 
analisi a d istricare la com
plessa —  forse non troppo  
— matassa delle reali re
sponsabilità politiche locali 
d i questa assurda strategia 
della tensione.

A questa strategia il Mo
vimento sloveno ha risposto

In occasione dell'anno 
internazionale del bambino, 
il gruppo fem m in ile  della 
sezione di Tamines ha or
ganizzato una bella gita ad 
Anversa.

Ob p rilik i mednarodnega 
leta otroka je ženska sku
pina iz Taminesa priredila 
zelo uspeli iz let v Antwer- 
pen.

con il  rafforzamento del suo 
impegno procedendo alla 
formalizzazione e concreta 
organizzazione del Comitato 
te rrito ria le  della Slovenska 
ku ltu rno  gospodarska zveza 
— Unione economico-cultti
rale slovena: s tru ttu ra  uni
taria  e p luralista.

Ora, i l  compito essenziale 
della nostra Comunità, ope
rando con un ita ria  fermezza 
è d i reagire civilm ente con
tro  le provocazioni fasciste, 
per libe ra rs i una volta per 
tutte  dalla paura che la at
tanaglia da quando è stata 
privata dalla libe rtà  d i gesti
re autonomamente i l  pro
p rio  destino e sottomessa ad 
interessi esterni.

Proprio a llora sono stati 
innescati quei processi che 
ta lun i qualificano come «ge
nocidio bianco», ma che per 
quanto ci riguarda sono 
g iun ti ai l im it i de ll’assurdità  
poiché per una parte degli 
Sloveni della provincia d i 
Udine penso che si possa 
parlare d i «suicidio colle t
tivo».

Convinto dalla propagan
da nazionalista d i essere un 
«mostro d i sclaf» e d i rap
presentare in Ita lia  la «ver
gognosa presenza dello stra
niero» i l  psicologicamente 
debole cerca ne ll’autod istru 
zione, prim a nazionale ma 
poi anche fisica (alcolismo, 
droga...), la redenzione della 
sua colpa originaria.

In  questo non tranqu illo  
contesto si inserisce i l  r in 
novato discorso della nostra 
Unione che per storia, trad i
zione, am bito d 'intervento  
ed importanza numerica co
stituisce un fa tto  a sé rispet
to agli a lt r i c irco li sloveni 
della Benecia. I l  Congresso 
d i Grimaco ha dato un ’im 
portanza nuova a ll’azione 
de ll’Unione, articolando il 
suo intervento secondo le 
nuove esigenze e le nuove 
realtà maturate in questi u l
t im i anni. Le a ttiv ità  pro
mosse in applicazione d i 
questo indirizzo hanno r i
scontrato una entusiasta a- 
desione provocando d i con
seguenza una straordinaria  
richiesta d i u lteriore  parte
cipazione, confermandone 
in pieno la validità.

E ffe tto  secondario d i que
sto processo é stato i l  natu
rale rinnovamento d i una 
parte della classe dirigente

con lo scavalcamento dei ge
s to ri del’im m obilism o e del
le posizioni «pruden ti» e l'a f
fermazione d i quei m ilita n ti 
che fanno del discorso nazio
nale uno dei pun ti essenziali 
della loro  posizione politica. 
Definitivam ente superato il 
discorso etnico-dialettale co
me impegno d i retroguardia  
che comporta solo perdita  
d i energie e d i tempo nella 
ricerca d i in u til i consensi, e 
sostitu ito  da quello naziona
le-linguistico è venuto ora il 
momento del consolidamen
to operativo d i questa linea 
e della sua diffusione a tu tt i 
i liv e lli de ll’associazione.

Una attenta valutazione 
m erita anche l'eccezionale 
domanda d i partecipazione 
degli ex-emigrati. Poco o ma
le inse riti in a lt r i t ip i di 
stru ttu re , g li ex-emigranti 
trovano nell’Unione quel 
punto d i rife rim ento  che ga
rantisce loro un inserimento  
associativo in linea con i l  lo 
ro impegno associativo svol
to a ll’estero. Questo poten
ziale non può essere trascu
rato bensì valorizzato come 
parte essenziale della batta
glia per i l  riconoscimento 
dei d ir i t t i  degli Sloveni.

A ll ’in izio de ll’autunno è 
opportuno fare i l  punto e 
realizzare una breve pausa 
d i riflessione per garantire  
— in questa fase d i rapido  
sviluppo  — l ’indispensabile 
omogeneità della nostra a- 
zione.

A questo contribu irà  an
che la giornata d i studio con
vocata per i l  30 settembre.

Ferruccio Clavora

V Bardu svečano 
odprli sedež 

bivših izseljencev

V petek zvečer so v Bardu  
v Terski d o lin i svečano od
p r li sekcijo bivših izseljen
cev, včlanjenih v Zvezo slo
venskih izseljencev iz Furla- 
nije-Julijske krajine, v kate
ro se je  vk lju č ila  več kot po
lovica tamkajšnjega prebi
valstva, kar je tud i razum lji
vo, saj vemo, da je to podro
čje med najm anj razv itim i v 
Beneški S loven iji in je  izse
ljen ištvo zelo razširjeno.
Sklep o ustanavljanju  sek
c ij bivših izseljencev so spre
je li na zadnjem občnem zbo
ru Zveze beneških izseljen
cev z namenom, da b i načrt
no pomagali ljudem , k i se 
vračajo iz tu jine  in  se na 
rodni zem lji srečujejo s šte
v iln im i težavami. Po drug i 
strani pa se hoče Zveza kot 
množična organizacija bene
ških Slovencev aktivno v k lju 
č it i v socioekonomski razvoj 
domačih krajev.

Svečanosti so se udeležile 
številne ugledne osebnosti, 
med n jim i pod ta jn ik  za o- 
brambo Scovacricchi, pred
sednik deželnega sveta Gol
li, jugoslovanski konzul v 
Trstu Benulič, predsednik 
gorske skupnosti Terske do
line Sinicco, gostje iz matič
ne domovine in zamejstva ter 
mnogi javn i delavci iz Bene
čije. Goste sta pozdravila  
predsednik nove sekcije b iv
ših izseljencev v Bardu Ren
zo del Medico ter predsednik 
Zveze beneških izseljencev 
Clavora, k i sta poudarila  
nujnost, da se to obmo
čje vsestransko razvije 
in omogoči ljudem , da 
si ustvarijo  boljše pogoje za 
življenje. Priznanje požrtvo
valnim bivšim  izseljencem 
so izrek li župan iz Barda Pi
nosa, predsednik deželnega 
sveta C o lli ter predsednik 
tam kajšnje gorske skupno
sti Sinicco, k i je tud i pokro 
v ite lj zanimive mednarodne 
slikarske razstave, k i so jo  
p rire d ili na sedežu nove sek
cije bivših izseljencev. Na 
razstavi sodelujejo znani slo
venski in fu rlansk i um etniki, 
k i sta jih  predstavila fu rla n 
ski s lika r Pepi lu t to  ter slo
venski um etnik Zvest Apol
lonio, k i sta obenem pouda
rila  željo po nadaljn jem  so
delovanju um etnikov z obeh 
strani meje ter iz zamejstva.

■

Adriano Martinig med svojim poročilom na plenarmi sejiDel številnih otrok, ki so se udeležili izleta v Antwerpen
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Alcuni partecipanti durante : lavori del Seminario

I PROSSIMI IMPEGNI (GIÀ’ PROGRAMMATI) 

SABATO 8 SETTEMBRE:
Gita degli ex-minatori a Venezia e Murano ed incon
tro con gli ex-minatori di Prato di Pordenone 
DOMENICA 9 SETTEMBRE:
Pic-nic degli ex-emigranti a Caneboia 
SABATO 8 E DOMENICA 9 SETTEMBRE:
Festa della Bendemiza a Caneboia 
SABATO 22 SETTEMBRE:
Comitato regionale de!l’emig~azione 
SABATO 29 SETTEMBRE:
Gita a Orvai della sezione di Seraing 
DOMENICA 30 SETTEMBRE:
Giornata di studio del Comitato centrale 
SABATO 13 OTTOBRE:
Inaugurazione ufficiale della sezione di Lugano 
SABATO 3 NOVEMBRE:
Celebrazione del 53 anniversario della fondazione della 
sezione di Zurigo
Serata culturale organizzata dalla sezione di Seraing 
DOMENICA 11 NOVEMBRE:
Partecipazione di una delegazione dell'Unione al Con
vegno della F.I.L.E.F. a Kòln (Germania)

Praznik 
emigranta 
v Tipani

Una parte del Comitato organizzatore della festa dell Emigrante di Taipana

Positivo esito 
estivo svoltosi

Dal 24 al 28 lug lio  si è 
svolto a Koper-Capodistria il 
tradizionale sem inario di stu
di dell'Unione em igranti s lo 
veni, al quale hanno parteci
pato em igranti di ambo i ses
si, provenienti da d iversi pae
si europei nonché d a ll’Au
stra lia  ed ex - em igranti ora 
residenti in Benecia. Per ogni 
categoria di partecipanti era 
programmato uno specifico 
programma: a ttiv is ti, donne, 
bambini, giovani...

Questa eterogeneità rivela 
la com plessità dei problemi 
che si pongono alla Slavia ita 
liana e che le derivano dalla 
sua condizione: m atrim oni
m is ti, bambini che parlano d i
verse lingue straniere, ecc.

Il programma, elaborato in 
funzione delle rich ieste degli 
em igranti stessi, comprende
va lezioni e d iba ttiti su pro
blem i riguardanti la proble
matica del gruppo nazionale 
sloveno della provincia di 
Udine; varie a ttiv ità  cu ltu ra li 
e ricreative ; incontri con au
to rità  slovene ed ita liane del 
capodistriano; d iba ttiti sullo 
sviluppo delle nuove s tru ttu 
re interne dell'associazione.

Per quanto riguarda le le
zioni sono intervenuti il prof. 
Bratina de ll’Università di 
Trieste, il prof. Černo, p res i
dente d e ll’Unione economico- 
cultura le slovena della pro
vincia di Udine, Rino Di Ber
nardo d e ll’u ffic io  in ternazio
nale del Lavoro, il prof. Pao
lo Petricig responsabile del 
Centro Studi Nediža, J. Hart
man responsabile per i pro
blem i delle minoranze presso 
l'A lleanza Socialista del Po
polo Lavoratore della Slove
nia.

La serie degli incontri con 
i rappresentanti del gruppo 
nazionale ita liano dell 'Istria , 
con i fondatori dell'Unione, 
e con varie organizzazioni 
slovene operanti a live llo  in
ternazionale hanno permesso 
scambi di idee e di esperien
ze molto proficue in quanto 
hanno portato la rifless ione 
anche sugli aspetti p ra tic i de
gli argomenti sollevati dai re
latori.

Il corso di sloveno a rtico 
lato in due sezioni (una per 
coloro che conoscevano già 
un po' la lingua, e l ’a ltra per 
princ ip ian ti), pur nella sua 
brevità ha consentito di in
vogliare i partecipanti —  spe
cialm ente i più giovani e le 
donne non slovene —  ad ap
profondire la conoscenza del
la lingua e della cultura s lo
vena.

Le discussioni sugli aspet
ti organizzativi d e ll’associa
zione hanno occupato gran 
parte del tempo rim asto l i
bero. Particolarmente s ign i
fica tive  sono state le riun io
ni delle sezioni g iovanili e 
fem m in ili, in quanto hanno ri-

del seminario 
a Capodistria

velato notevoli capacità di 
immaginazione e creativ ità .

Questo d im ostra l'apporto 
essenziale che queste catego
rie possono dare non solo al
l ’Unione ma a tu tta  la m ino
ranza slovena.

Certamente il sem inario ha 
aperto nuove prospettive, ed 
indicato l ’emergere di nuove 
problematiche. Bisogna con
siderare questo fa tto  come 
positivo non solo perchè d i
mostrano che gli ostacoli su l
la via della rinascita della 
nostra comunità sono ben co
nosciuti dagli em igranti ma 
anche perchè denotano la v i
vacità del d iba ttito  n e ll’Unio
ne. D ’altra parte, la strada 
verso i nostri ob ie ttiv i essen
do ancora molto lunga, è in
dispensabile che anche gli e- 
m igranti siano protagonisti 
del d iba ttito  che si svolge 
sui mezzi da attuare per r i
solvere i problem i di tu tta  la 
Comunità slovena. Inoltre, 
per quanto riguarda più spe
cificatam ente quanto avvenu
to in occasione del Semina
rio è opportuno ribad ire  che 
ogni d iba ttito  è u tile  perchè 
svo lto  ne ll’ambito delle de li
bere congressuali. Uscire da 
questi lim iti s ign ifica  tra
sformare il d iba ttito  in una 
discussione, ve lle ita ria  ed in
fantile .

Valentino Noacco

Dne 4. in 5. avgusta je bil 
v Tipani na kraju «Tu na buo
na» praznik emigranta, ki so 
ga p rired ili vaški odbor iz 
P lestišč, kulturno društvo Na
še vasi in Zveza beneških 
izseljencev.

Na prazniku se je zbralo 
ve liko ljudi, ki niso b ili samo 
izseljenci temveč tudi doma
čini in predstavniki kulturnih 
organizacij iz Beneške Slove
nije. Pozdravni govor je imel 
podpredsednik Zveze bene
ških izseljencev Pio Cencig, 
ki je tudi predsednik sekcije 
iz Lugana. Cencig se je  naj
prej zahvalil, vaškemu odbo
ru iz Plestišč, ki je veliko p ri
pomogel, da praznik uspe in 
je  obenem dejal, da je zelo 
pomembno, da je  k uspehu te 
prired itve  pripomogla vas 
Plestišče, ki jo je izse ljenst
vo takoj po vojni skoraj iz
praznilo.

Nato je Cencig, na kratko 
orisal namen in delo Zveze 
beneških izseljencev in je 
dejal, da so take pobude, kot 
so praznik emigranta v Tipa
ni, zelo pomembne, saj omo
gočajo stike  med domačini 
in izseljenci; dejal je tudi, da 
je  v načrtih Zveze beneških 
izseljencev ustanovitev sek
cije  te organizacije v Tipani, 
da bi zagovarjala interesom 
bivših izseljencev in pravi
cam tis tih , ki se niso še v rn i
li.

Prisotne je pozdravil pred
sednik Zveze izseljencev Fer
ruccio Clavora, ki se je najprej 
zahvalil vsem tis tim , ki so 
se tru d ili, da bi praznik uspel 
te r dodal, da so taki prazniki 
nadaljevanje tistega velikega 
kulturnega praznika, ki je Dan 
emigranta. Izrazil je tudi upa
nje in željo, da se bodo taka 
srečanja razširila  tudi po dru
gih vaseh Benečije, ki so bile 
hudo prizadete od izseljenist- 
va.

Na prazniku emigranta prav 
gotovo ni manjkalo zabave in 
veselja saj so organizatorji 
povabili dva zelo znana be-

Urife parte del partecipanti al Seminario durante una pausa

neška ansambla: Bintars in 
Narodno klapo. Tudi pevski 
zbor iz Plestišč je ponovno 
doživel dober uspeh med 
ljudm i naših dolin. Praznik pa 
se je  zavlekel do poznih noč
nih ur, dokler niso vsi p riso t
ni odšli domov z upanjem, 
da bi b ilo takih praznikov ved
no več, saj je to edina mož
nost, da se izseljenci tako 
množično srečajo z domačini 
in da skupaj govorijo o pro
blem ih, ki zadevajo ene in 
druge.

A N C O R A  D A L L A  C O N F E R E N Z A :

Emigrazione e sviluppo culturale 
della Slavia friulana

relazione di Roberto Manzini

Accanto ai m ali e ai disagi 
che la nostra condizione d i e- 
m igranti comporta, noi slove
n i subiamo anche quelli di 
gran lunga p iù profondi deri
vanti dalla snazionalizzazione 
della nostra popolazione; e la 
conseguenza d iretta di questa 
scelta politica nei nostri r i 
guardi è che ci sentiamo degli 
in trus i anche in  casa nostra! 
S tranieri nel nostro stesso 
paese!

La regione e lo Stato devo
no comprendere che g li emi
granti sloveni del F.-V.G. non 
intendono più accettare una 
così rivo ltante e drammatica 
situazione, nè la leggerezza 
con cui si to llera che un grup
puscolo di personaggi ambigui 
sfru ttino  ancora la debolezza 
o la buona fede di una parte 
della nostra gente, attraverso 
in iziative menzognere e anti
democratiche, con i l  solo sco
po di preservare quelle falsità 
politiche necessarie alla salva- 
guardia degli interessi perso
nali che si sono acquisiti sul
le nostre spalle. G li em igranti 
sloveni del F.-V.G. chiedono 
che vengano presi con urgen
za i provvedim enti necessari 
per porre term ine a questo 
stato di cose.

Noi non siamo venuti per 
piangere sulle nostre disgra
zie, nè per cercare pietà o 
commiserazione, ma col preci
so intento di chiarire la nostra 
volontà d i vedere finalmente 
riconosciuti tu t t i i nostri fon
damentali d ir it t i che da sem
pre ci sono stati negati:
—  la riconoscenza della no

stra identità;
—  la restituzione della nostra 

cultura slovena e la dota
zione di tu t t i i mezzi ne
cessari per i l  suo completo 
sviluppo.

Cioè richiediamo tu tt i que
g li elementari d ir it t i che spet
tano ad ogni cittadino di uno 
stato democratico, anche se 
troppo spesso ci troviamo nel- 
l ’obbligo di chiederci dove si 
arresta la nostra democrazia, 
poiché nella regione regnano 
ancora l ’emarginazione e la 
segregazione della cultura 
slovena.

E’ ormai tempo che lo Stato 
e la Regione comprendano la 
gravità dei danni morali, spi
r itu a li e m ateria li che ci sono 
stati procurati attraverso la 
snazionalizzazione della no
stra comunità, che se ne assu
mano l ’intera responsabilità.

La Slavia Friulana non de
ve più essere amministrata co
me colonia o protettorato, ma 
essere considerata parte in te
grante ed attiva dello Stato

italiano. G li sloveni del F riu li- 
Venezia G iu lia  non accettano 
più i l  ruolo di «colonizzati», 
nè quello di ita lian i di I la  ca
tegoria, ma esigono i l  reale 
trattamento che loro spetta: 
«C ittadin i ita lian i a parte in
tera, appartenenti a una m i
noranza».

Non sollecitiamo degli ipo
c r it i paternalismi, ma la mes
sa a disposizione della nostra 
comunità di quanto è ind i
spensabile per la sua rinasci
ta culturale, sociale ed econo
mica.

Premesso che non ci può es
sere sviluppo socio-economico 
dove non c’è sviluppo cultura
le, e che non ci può essere 
sviluppo culturale dove non 
si continua a coltivare quella 
vergognosa piaga de ll’analfa
betismo della nostra gente che 
non sa scrivere la lingua ma
terna, g li em igranti sloveni 
del F.-V.G. chiedono:
—-  la riconoscenza della loro 

popolazione quale mino
ranza slovena con la rico
noscenza della parità dei 
d ir it t i p revisti da ll’art. 6 
della Costituzione;

—  l ’introduzione nelle nostre 
scuole della cu ltura slove
na accanto a quella ita
liana;

—  l ’applicazione anche alla 
Provincia di Udine degli a- 
spetti economici del tra tta 
to di Osimo;

— la promozione di una leg
le di tutela globale per tu t
t i g li sloveni d’Ita lia;

—  l ’applicazione nella legisla
zione regionale della lette
ra e dello spirito de ll’art. 3 
dello Statuto regionale. 
Inoltre , considerando la d i

rompente realtà de ll’emigra
zione nella Slavia Friulana 
che conta almeno la metà del

la sua gente, dispersa per i l  
mondo, è necessario elaborare 
provvedimenti che garantisca
no i l  mantenimento e lo svi
luppo de ll’identità etnica slo
vena anche a ll’estero. Per at
tuare questa leg ittim a esigen
za si possono rilevare tre  tip i 
d i azioni complementari:

—  in trodurre  corsi di lingua 
e cultura slovena nelle 
s tru ttu re  dello Stato ita 
liano a ll’estero, laddove u- 
na richiesta in  questo sen
so da parte di em igrati slo
veni di cittadinanza ita 
liana.

— mettere l ’Unione emigran
t i sloveni del F.-V.G. - Zve
za izseljencev Beneške Slo
venije - in  condizione di 
svolgere un lavoro capilla
re di recupero e di svilup
po della cu ltura slovena 
tra  g li emigrati.

—  tenere conto sistematica- 
mente, n e ll’ elaborazione 
delle norme e delle leggi 
regionali su ll’emigrazione 
dei partico lari problemi 
dei c ittad in i ita lian i del 
gruppo etnico sloveno. In  
questa prospettiva, la re
visione della legge regio
nale n. 59 del 1976, deve 
emanare specifiche norme 
finalizzate alla salvaguar
dia de ll’identità culturale 
degli em igrati sloveni del 
Friuli-Venezia Giulia.

Operando in  questa linea, i 
responsabili po litic i ed ammi
n is tra tiv i contribuiranno a r i 
durre lo stato di emarginazio
ne in  cui ci troviamo per via 
della nostra appartenenza ad 
una minoranza etnica. E ciò 
facendo, non solo daranno la 
npportunità di dare i l  nostro 
contributo allo sviluppo ge
nerale della Regione.

Walter Drescig govori o vprašanjih 2. generacije na plenarni seji. Ob 
predsedniški mizi Coloni, Comedi, Colli in Tome
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KRATKE NOVICE

N O T IZ IE  IN  B R E V E
V nedeljo 12. avgusta so 

izročili ključe osnovne in 
srednje šole v Fojdi, ki sta 
b ili zgrajeni s pomočjo 
ameriškega naroda.

Svečanosti se je udele
žilo veliko štev ilo  doma
čega prebivalstva ter pred
stavnikov oblasti. Med dru
gimi so b ili prisotn i sena
to r Z.D. Am erike De Con
cini, ki je  ita lijanskega po
rekla, podsekretar za zu
nanje zadeve Giorgio San- 
tuz, podpredsednik poslan
ske zbornice Loris Fortu
na, deželni odbornik Del 
Gobbo in drugi.

VALLI DEL NATISONE

I ragazzi ritornano dalle 
vacanze

Sono rien tra ti dai sog
giorni estiv i i ragazzi par
tecipanti a Mlada Brieza/ 
Barčica Moja, rispe ttiva 
mente a Trib il in feriore 
(Stregna) e Debeli Rtič 
(Capodistria).

Il rientro  alle fam ig lie  è 
avvenuto sabato 1 settem 
bre. I ragazzi, abbronzati e 
irrobustiti dalle vacanze, 
hanno riabbracciato i geni
tori. Non mancheranno gli 
in term inab ili resoconti di 
una esperienza unica, a tti
va e salutare. A lla  parten
za da Debeli Rtič, il re
sponsabile della Croce 
Rossa della Slovenia ha in
viato un affettuoso saluto 
alle fam ig lie , ricordando 
che l'ente è a disposizione 
per d iscutere ogni proble
ma che possa essere po
sto in futuro.

PULFERO

Campa cavallo

Per il sesto anno conse
cutivo, la Pulferese (dina
mica squadra locale di cal
cio) è costre tta  a giocare 
il campionato in trasferta.

Nel corso di una riun io
ne in m unicipio fra l’am
m inistrazione di Pulfero, 
quella di S. Pietro al Nat. 
e dei d irigenti delle due 
società interessate, si è 
convenuto a a ffitta re  gli 
im pianti sampietrini. G io
catori e pubblico attendo
no intanto che si dia av
vio ai lavori per il campo 
di Pulfero.

Derby
Valnatisone - Savognese

E’ stata disputata a Sa- 
vogna la partita  e lim inato
ria di calcio fra le squa
dre Val Natisone e Savo
gnese valida per la coppa 
regionale d ile ttan ti.

L’ interessante ed atteso 
«derby» è stato seguito dal 
pubblico con una «suspen
se» che è durata fino al
l ’u ltim o momento. Infatti 
al fisch io  di chiusura del
l'a rb itro  le squadre erano 
in parità (1-1) .  Dopo i 
tempi supplementari, g io
cati senza nuove reti, si è 
dovuto passare ai rigori. 
Su dieci rigori, ben nove 
quelli parati!

Solo l ’u ltim o ha portato 
la Valnatisone a ll' ambito 
vantaggio.

Ciclisti sul Matajur

Si è svolta la prima do

menica di settem bre una 
interessante gara c ic lis t i
ca organizzata dall'Unione 
c ic lis ti c iv ida lesi; il primo 
crite rium  nazionale della 
montagna per d ile ttan ti su 
un percorso di km. 29 con 
un notevole d is live llo  a lti
metrico, dai 175 metri di 
S. Pietro al Natisone ai 
1500 al rifug io  Pelizzo sul 
Monte Matajur. La gara si 
è inserita nell'am bito della 
3.a festa della montagna, 
organizzata con il patroci
nio del CAI e della Comu
nità montana delle Valli del 
Natisone. Il bel tempo ha 
favorito  la più ampia par
tecipazione.

Tanassi libero

Tanassi (ex-m inistro del
la difesa) e Lefebvre, già 
condannati dalla Corte co
stituzionale a modeste pe
ne di reclusione per l ’af
fare degli aerei Lockheed, 
sono in libertà.

Essi hanno mostrato al 
Tribunale di competenza il 
proprio ravvedimento e si 
dedicheranno alla cura del 
proprio reinserim ento nella 
società anche facendo ope
re di bene.

L' ex - presidente della 
Corte costituzionale, Ros
si, afferm a intanto che u- 
na terza personalità di go
verno avrebbe dovuta es
sere giudicata dalla Corte.

Non si dice però chi sia.

Sequestri in Sardegna

La Sardegna è tornata al
la ribalta della cronaca in 
seguito alla recente cate
na di sequestri di persona.

Lo sfondo «terroristico» 
non pare riscuotere con
ferme, mentre viene avva
lorata l ’ ipotesi di de lin
quenza comune, organizi- 
zata effic ientem ente, con 
tenta tiv i di confusione con 
i sequestri «politic i».

V ittim e anche personag
gi della canzone: Dori
Ghezzi e Fabrizio De An
dré.

Frattanto per i rapiti tu t
to tace, tranne gli scia
calli.

Berlinguer e il compro
messo

Continua la polemica sul
l ’artico lo  di Enrico Berlin
guer pubblicato da Rina
scita. Il segretario del PCI 
ha esposto, con m olti ar
gomenti, la necessità che 
le maggiori forze popolari 
socia liste, comuniste e cat
to liche cerchino di realiz
zare un «compromesso» 
per realizzare una po litica  
di solidarietà nazionale in 
cui sia possib ile  program
mare uno sviluppo econo
mico, i cui costi vengano 
d is trib u iti con giustizia.

L 'artico lo ha raccolto 
polemiche e consensi e ha 
dato spunto ad un vivace 
scambio di opinioni su tu t
ta la stampa.

Il Papa sulla Marmolada

Giovanni Paolo II ha rag
giunto la Marmolada dove 
ha celebrato una cerimonia 
religiosa a sette gradi sot
to zero e nella torm enta di 
neve, dove lo accompagna

vano diverse personalità, 
fra cui il Presidente del 
Consiglio dei m in is tri, Cos- 
siga.

A Canale D'Agordo il pa
pa ha dedicato il proprio 
discorso al suo predeces
sore, papa Giovanni Paolo

I non allineati a Cuba

I paesi «non allineati» 
hanno inviato i propri rap
presentanti a Cuba per u- 
na conferenza che riunirà 
una novantina di paesi che 
si dichiarano non legati ai 
blocchi Ovest ed Est.

I problemi dei non a lli
neati non sono sem plici, 
basti pensare alla rappre
sentanza cambogiana, e le 
divergenze sono cresciu
te: tu ttavia  la pace, l'in 
dipendenza nazionale,- il 
progresso e la democrazia 
sono ob ie ttiv i irrinunciab i
li, sui quali si cercherà di 
m ettersi d ’accordo.

Sovjetska kozmonavta 
Ljahov in Riumin skoraj 6 

mesecev v vesolju

Ruska kozmonavta V ladi
m ir Ljahov in Valerij Riu
min sta se srečno vrnila na 
zemljo. Preživela sta sko
raj šest mesecev na veso
ljsk i postaji Sojut 6 in ta
ko potokla vse dosedanje 
rekorde bivanja v vesolju.

Izvrstno sta izpeljala m i
sijo, ki ima je bila pove
rjena.

Uspešno zaključena huma
nitarna akcija italijanske 

vojne mornarice 
Vietnamski begunci prispe

li v Benetke

V ponedeljek 20. avgu
sta so prip lu le  vBenetketri 
ladje ita lijanske vojne mor
narice: V itto rio  Veneto,
Andrea Doria in Strombo-
li. Na krovu so pripelja le 
891 vietnam skih beguncev, 
ki so jih  ladje rešile v juž- 
nokitajskem morju.

Tudi te vietnamske be
gunce na svetu, ne čaka 
lahko življenje. Problemi 
vk ljuč itve  v družbo, zapo
slitev, stanovanja in šola
nje otrok v tujem  jeziku, to 
niso lahke stvari.

Tanassi izpuščen iz zapora

Bivši m in ister Mario Ta
nassi, ki je bil obsojen od 
ustavnega sodišča 1. mar
ca letos na 2 leti in 4 me
sece zapora zaradi afere 
Lockheed, je že na svobodi. 
Tako je odločilo sodišče v 
Rimu. Obsojen je bil, ker 
je prije l podkupnino 200 
m ilijonov lir  od ameriške 
družbe Lockheed, ki je pro
dala Ita liji vojaška letala 
Hercules.

Za 200 m ilijonov lir  ni se
del v zaporu (u paražonu) 
n iti ce lih  šest mesecev, 
kar pomeni, da je «zaslu
žil» v zaporu več kot m i
lijon lir  na dan! Za takšno 
plačo se splača iti v zapor! 
Tistega, ki je ukradel ka- 
koš, pa držijo še vedno 
zaprtega. Z ispustitv ijo  Ta- 
nassija iz zapora, je bilo 
spet dokazano, da pravica 
ni za vse enaka.

R E Z I J A :

Uspel 6. festival folklornih skupin
Prišel je  avgust in z njim pasja- 

vročina, ki s ili ljudi, da grejo iskat 
svežine k morju in rekam, ali pa 
zdravega planinskega zraka.

Mi smo odločili za tega zadnjega 
v nedeljo 5. avgusta, ko je v ravni
ni tako spekalo, da se ni moglo 
dihat.

Pot nas je  peljala v Rezijo, ker 
sme vedeli, da so gor prired ili 6. 
festiva l folklore. Ob reki, ki teče 
po rezijanski dolin i, je  vse mrgole
lo ljudi. Svežili in kopali so se v 
b is tri in č is ti vodi, kar je danes 
redkost, saj so vode v dolinah in 
v morju skoraj povsod onesna
žene.

Prišli smo na lep in sugestiven 
kraj festivala, na Prod, ob reki Beli 
pred začetkom programa. Nad lepo 
urejenem odrom je plapolal velik 
transparent, na katerim je bila na
pisana dobrodošlica v treh jezikih: 
v ita lijanščini, slovenščini in nem
ščini. Čas, ki naj je ločil od začetka 
programa, smo izkoristili za kratek 
izlet po Reziji, da bi v ideli posle
dice potresa in kako je z obnovo. 
Lepa, krasna pokrajina, zavita v ze
lenje. Vsaka krup skope zemlje je 
obdelana, kar pomeni, da se ž iv lje 
nje tu nadaljuje, čeprav je pc vaseh 
videti še hudo opustošenje, ki ga 
je povzročil potres 6. maja 1976.

Največ njiv je posajenih s krom
pirjem  in fižolam, ki ga je prav lepo 
videti, saj daje posebno brvitost 
dolin i. «Fižol pa vam dobro uspe
va». Smo nagovorili starejšega 
kmeta ob njiv i, blizu Osojanih.

«Kaj?» nas je  povprašal in zgle- 
dalo je, da nas ni popolnoma razu
mel. Pokazali smo mu na fižol na 
njivi.

«Ah, ja, bobič» se je zasmejal. 
«Naša je dežela bobiča, plesa in

muzike». Nam je ponosno povedal. 
(Fižolu pravijo bobič).

Po vaseh se je malo obnovilo. 
Ljudie še živijo po barakah. V O- 
sojanih jim  je pokrajiha Como zgra
dila več novih hiš in zadružni hlev, 
na kraju Vrh Kota pa jim  je Jugo
slavija zgradila pet lepih, stabilnih 
montažnih hiš. V te j bližini bo zgra
jen tudi kulturni dom - darilo jugo
slovanskih narodov.

Ko smo se povrnili na kraj fe s ti
vala z bežnega izleta po Reziji, je 
tu že mrgolelo ljudi, ki so priš li 
iz bližnjih daljnih krajev.

«Prišli so ti laški (Ita lijan i), ti 
buški (S lovenci), ti niški (Nemci) 
in puno, nas Rezijanov», je z vese
ljem ugotovil eden izmed organiza
torjev festivala. Za 'Kaninom je pla
ninsko mestece Bovec. Tu se začne 
za Rezijane slovenski svet in od tu 
verjetno naziv buški (bovški) za 
vse Slovence. Laški, razumemo, 
ker je izraz skupen za vse Sloven
ce. Za «Te niške» pa se je gotovo 
zgubila s časom po poti črka «m» 
in tako so Nemci, namesto Nim- 
ški, postali Niški.

Začel je program in napovedo
valec Luigi Paletti, ki je duša re
zijanske folklorne skupine in kul
turnega življenja v Reziji, je  na 
kratko orisal zgodovino svoje ožje- 
deželice, nastanek folklorne skupi
ne, nastanek plesov in njih pomen. 
Dejal je, da Rezijani hočejo ohrani
t i svoj jezik, svoje šege in navade, 
te r svoje tradicije .

«Naše trad ic ije  hočemo še bolj 
obogatene izročiti našim bodočim 
rodovom» je zaključil svoj kratek 
nagovor Paletti.

Kulturni program se je začel v 
nedeljo s tekmovanjem domačih 
v io lin is tov (c itira vcec), k i je bilo 
napovedano za petek 3. avgusta,

a je odpadlo zaradi slabega vrem e
na.

Dotok naroda je  naraščal in kma
lu je bila nabita cela ravnina ob 
reki.

«Druga Kamenica!» so ugotavljali 
tis ti, ki so se udeležili kulturnega 
srečanja med sosednjim i narodi. 
Druga točka programa je bila na
stop domačega pevskega zbora 
«Gora Kaninova», k i je  izvedel prvi 
del svojega sporeda. Zanjim je na
stopila folklorna skupina iz Digna- 
na v Istri. Nato je zaključil svoj 
program pevski zbor «Gora Kani
nova» ki je  zapel rezijanske in dru
ge narodne pesmi. Nedeljski ku ltu r
ni program pa je zaključila rezijan
ska folklorna skupina.

Potem se je začelo veselo raja
nje, s splošnim rezijanskim plesom 
in s prepevanjem narodnih pesmi.

V petek in soboto so nastopile 
še druge folklorne skupine in s i
cer «Minidanzarini Lis Luzignutis» 
iz Gorice, «Ruzzantini della C ittà 
di Padova» in «Cesio folk» iz Cesio
maggiore, ki se nahaja v pokrajini 
Belluno.

Tuti ta zadnji festival fo lklore je 
pokazal, kako globoko je zakoreni
njena v Rezijanih ljubezen do doma
čih trad ic ij in kulture.

Rezijan je bil poznan do nedavna 
daleč naokrog samo kot «krošnjar», 
brusač, popravjalec dežnikov in ve- 
zač razpokanih loncev. Redki so ve
deli, da se skriva v Rezijanih ple
menita starodavna kultura te r glo
boka ljubezen do plesa in glasbe, 
Danes je ta njih kultura prestopila 
bregove njihove ožje domovine. 
Njih folklorna skupina jo  je  ponesla 
v š irši svet. Rezijani dokazujejo 
vsak dan svetu svojo živ ljen jskost 
in voljo po kulturnem in vsestran
skem preporodu.

Povjedu sem že, da je K l in  
rad hodu na jago, sam in u 
kom pan ij i .  B iu  je  ku usi ja- 
g r i  telega sveta: ne zade
nejo, ne us tre l i jo  usakikrat.  
Takuo se je zgodilo t is t i  dan, 
ko sta šla na jago na dva; 
K l in  an njega pa r  j  at eu, k i  se 
ne zm is l im  imena. Ta parja-  
teu je imeu psa, k i  je  b iu  do- 
bar za sledit. Postava je K l i 
na na I jep  prest o r  in  m u jau,  
da ne bo tr jeba  dugo čakat, 
da mu pas h i t ro  vesledi zaj
ca in takua se je  zgodilo.

Parjateu, k i  je šu čakat na 
drugo mjesto, je  km alu  za- 
slišu: tak-pum-tak-pum, dva 
žlaga iz K l inove  puše. H i t r o  
je parleteu h njemu.

«Al si ga u s tre l iu ?» ga je  
pouprašu.

«Ne-n-ne!» m u je  K l in  ža
lostno odguoriu .

«Kuo je tiste, da ga njesi, 
in se hvališ, da si dobar ja- 
gar». Je še s i lu  tu an j pa r ja 
teu.

«Je-je šu na zi-zi-zig-zag. 
Ka-kadar sem po-pom jeru  na 
zi-zig je za-zajac skoču na 
zag, kodar sem po-pom jeru  
na zag, je-je skoču pa na zig!» 
m u je  pojasnu K lin .

D ru g ik ra t  se je  zgodilo pa 
takole. P a r ja te l ju  pas je ve- 
slediu zajca, k i  je  takuo h i
t ro  teku m im o K lina , da ni

imeu ca jta  še puše snet iz ra- 
man. Parja teu se m u je  par- 
bližu in ga pouprašu: «Za
ka j ga njesi stre l ju», «Za-za- 
zatuo, ker je  ta-takuo fa rda 
meno le-le-leteu h it ro ,  da-da 
se-sem m i-m is lu, da se sam 
ubije !»  se je oprav iču K l in .

Par nas so b l i  hud i ca jt i .  
Vičkra t,  kadar je b luo ca jt  
jest, njeso im je le  matere-go- 
spodin je  ka i dat u lonac al 
pa kotu. U r jekah  pa je bluo  
puno r ib  in  so večkrat zale
gle za pašt. Lahko pa so j ih  
lo v i l i  ob bjelen dnevu le t i 
sti, k i  so im je l i  licenco, d ru 
gi pa le poskrivš. Takuo j ih  
je  šu an dan lov it  tu d i  K l in ,  
pa je b iu nesrečen -ne zavojo  
tega, ker n i  u jeu  rib- pač pa 
zatuo, ker so ga ušafal kara- 
binieri.

A l imaš licenco?» je zarju  
nad n j im  «apuntat».

«Ne-ne-ne, im am  konge- 
do!» mu je  odgovoriu  in  te
ku p ro t i  dom u ko t zajac.

Tajšan je b iu K l in -E rm i-  
nio G ariup  ( ne E m il io ,  kot  
je b luo po p o m o t i  napisano  
ob začetku). B iu  je  človek, 
k i  ostane u naši zgodovin i 
( š to r i j i ) .  Povjedu j ih  je  
usjeh sort, tu d i ta jšn ih , k i  se 
j ih  ne more napisat, a se j ih  
pr ipovedu je  po ojcetah, na 
žembi, po hišah in ošter i jah

in je zavojo n j ih  zm je ra j pu 
no smjeha.

K l ina  n i  zapustila  dobra  
volja, h um or in  duhovitost  
n i t i  na sm artn i  pastje j i .  An 
dan p re j ko je um aru, ga je  
obisku u čedajskem šp ita lu  
par ja teu  G iann i P r im os ig  iz 
Ošnjega. B l izu  K l in a  je  b iu  
na pas t je j z a r ju h o  p o k r i t  
mož, k i  je  malo p re j  umaru.

«Kuo gre, K l in ,  kuo gre?» 
ga je uprašu Gianni.

K l in  je  nagnu glavo, poka- 
zu na b l ižn jo  pas t je jo  in  
jau : «Kuo čješ, da gre? Sla
vo. Poglej u ka jšn i kompa-  
n i j  sem. Me-mene njeso  
ušeč l jud je ,  k i  mučel».

D rug i dan je, buožac, za- 
muču tu d i  on za večno.

Njega duh pa še zm je ra j  
ž iv i med nam i in bo živeu 
med usemi t is t im i,  k i  smo 
ga poznali, im je l i  radi, se z 
n j im  veseli l i  in  smejali.

S tem, ka r  sem o n jem  na
pisu, da b i počastiu njega 
spomin.

Vas pozdravja vaš 
Petar M atajurac

Zgodbe o Klinu so bile publicira
ne v naslednjih številkah Novega 
Matajurja: 1.-15. maja 1979 (štev. 9), 
1.-15. junija 1979 (štev. 11), 15.-30. 
junija 1979 (štev. 12), 1.-15. julija 
1979 (štev. 13), 15.-31. Julija (šte
vilka 14).

PISE
PETAR
M A TA JU R A C
Klinove iz Škrutovega
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Naši novici

U zadnjem ca jtu  smo im e
l i  vič p o rok  po naših vaseh.

Gus Sergio - K ra kov  iz 
Zavrta, zidar, s tar 25 lje t, 
je  poroč iu  L iliano  R ucli iz 
garmiškega komuna. Ona 
im a 19 lje t. Poročila  sta se 
na S tari Gori.

T rinco  Grazia - Beniova iz 
T rin ka  je  poroč ila  Romea 
C arlig  iz Sovodnjega. On je 
e letrom ehanik, ona pa p ro 
daja lka  (commessa). Ro
meo im a  28 lje t, Grazia pa 
23. Poročila  sta se u cerkvi 
Sv. M iklavža nad Jagnje- 
dom.

Crain ich Renata - Keržeto- 
va iz Dolenje Dreke in  Vac- 
cari Angelo iz Tortone  (P ie
m onte) sta se poroč ila  na 
K rasu p r i Dreki. On je  fi- 
nancier in  im a  27 lje t, ona 
je delavka in  im a 20 lje t.

U Sv. Lenartu  sta se po
roč ila  C ra in ich  Adriano iz 
K ra ja  in  Zanin i Luisa iz 
škrutovega. On je  m ehanik 
in  im a  32 lje t, ona pa ta jn i
ca p od je tja  (segretaria d ’a
zienda) in  im a  20 lje t.

SV. LENART

Pred k ra tkem  je  b la v 
K lod iču  fešta Sv. Jakoba in  
zatuo so beneški a r t is t i or- 
ganizal irazstavo (m ostra ), 
k i je  zelo dobro uspela. Raz
stavo si je  paršlo gledat pu- 
no ju d i iz vseh kra jev  in  b il 
je  tud  š ind ik  iz Sv. Lenarta 
Osgnach, ko je  te l guo rit s 
predsednikom  društva bene
ških  um etn ikov Vogričem, 
m u je  ob jubu  da bo u oka- 
žionu fešte sv. Roka v Sv. 
L jena rtu  pustu narest raz
stavo v p ro s to rih  ku ltu rn e 
ga društva od Sv. L jenarta. 
Š ind ik  pa je  Vogriču  ja l, da 
se m uora jo  o tem  p r je t do
govorit na kom unskem  kon- 
seju in  ko so telega sklica li, 
o razstavi n i b luo besjede.

Vselih je  š ind ik  Osgnach 
pok licu  Vogriča in  m u ja l, 
da razstavo m ore parprav it, 
ma samuo v spodnjem  nad
s tro p ju  (p iano te rra ) k u l
turnega društva: dvje sobe 
an hodnik. Zarjes so V og ri
ču dal kjuče spodnjega nad
strop ja , ma ka r je  on šu gle
dat tele .prestore, je  videu, 
da je  b luo vse napunjeno z 
m izam i, kandre jam i, bukva
m i, enc ik loped ijam i in  še z 
d rug im i stvarm i. T rjeba  je 
b luo spraznit tele prestore, 
a niso m og li ušafat nobed- 
nega, k i b i tuole naredu. An 
šindaka se n je m oglo uša
fa t, zatuo je  V ogrič  šu gle
dat vičešindika Simaza. Si- 
maz m u je  ja l, da če so spod
n j i  p res to r zasedeni (occu
p a ti) , m u pusti narest raz
stavo v prvem  nadstrop ju , 
k je r je  b la tud  lan, samuo 
da na sm je jo  p u s tit vstopa 
vič ku  50 ljudem  h k ra ti, ker 
h ram  je  še nom alo inag ib il. 
Vogrič je  b iu  dakordo.

T r i dn i pred inauguracjo- 
nam  je  b la razstava parpra- 
v ljena: izde lk i an um etnine 
desetih beneških a rtis tu  an 
izde lk i loka ln ih  artig ianu.

Na inauguracjon, k i je 
b la m uora la  b it  v soboto 11. 
vošta, so b li vabjen i dom a
čin i, k u ltu rn i delavci, gior- 
na lis t an oblasti. K o  so se

vsi te l zbra l <?b 19,30 pred 
sedežem ku lturnega d ruš t
va, so na vra tah videl napis, 
da je  razstava zaparta, an 
Vogriča, k i je  meu u rokah 
ordinanco šindaka: na n ji 
je  pisalo, da m uora jo  raz
stavo zaprjet, ke r je  b luo 
določeno, da se bo nucala 
spodnja an ne zgornja  sala. 
N aj še enkra t omenimo, da 
je  vičešindak Simaz dal per- 
meš, da se razstavo naredi 
v zgorn ji sali.

Vse tuole je  tle  par nas 
im prešionalo puno lju d i, saj 
vsi zlo ap reca j  o beneške 
um etnike. N i pa p rv ič  da šin
d ik  Osgnach se takuo neku l
tu rno  in  nedem okratično ve
de, saj že dvje lje t od tega, 
8. marca, za p razn ik  žena, n i 
pustu, da te lahko nuca j  o 
prestore ku lturnega društva 
za festegiat te l praznik.

Predsednik Društva bene
ških  um etn ikov nam je  ja l, 
da bo zavoj telega proteštu  
ta par vsjeh k ra jevn ih  obla
steh, v upanju , da do tak ih  
rečeh na p ride  m aj vič.

U petak 17. avgusta je  u- 
m arla, po dugi boljezni, u 
goriškem  šp ita lu  M aria  Zuz- 
zi. Im je la  je  64 lje t.

N je  pogreb je  b iu  u Po- 
dutani, u pandejak 20. av
gusta.

N aj gre d ruž in i in  žlahfci 
naša tolažba.

Podbonesec

Pu no m ilijonov za cjeste

Podboneški kom un bo za- 
pravu 600 m ilijo n o v  l i r  za 
p os tro jite v  cjeste iz Landa- 
r ja  u  O fjan  in  u V rh .K m a lu  
bodo začel z d je lam , k i bo 
koštalo parv ih  300 m ilijo no v  
(za cjesto od Landarja  do 
O fjana). O stalih  300 m il i jo 
nov l i r  pa bo s lužilo  za po
s tro jite v  cjeste iz O fjana do 
Vrha.

S klen ili so tud i, da bojo  
obnovili in  ra z š ir ili kom un
ski sedež, k i je  b iu  poško
dovan od potresa mjesca 
m aja in  septembra 1976.

Je biu iz Marsina mož, ki je
biu ustreljen u Rosazzu

U n je k i buogi h iš i u Ro
sazzu nad B ad ijo , b lizu  Man- 
zana se je  zgodila u nedeljo
12. avgusta ponoči trage
d ija , u ka te ri je  zgubiu ži
v ljen je  m lad  mož, Valentin  
Medveš iz M arsina, k i 
je  že nad deset le t živeu u 
tem furlanskem  kra ju .

S tar je  b iu  44 lje t. Ustre- 
l iu  ga je  parja teu  Lu ig i Bon, 
s ta r 55 lje t.

K akuo je  paršlo do trage
dije?

Medveš in  Bon sta b ila  pa- 
rja te lja . Bon je  poročen in  
im a družino, Medveš pa je 
b iu  samac. Oba sta b la d n i
na rja  (b ra cc ia n ti). Bon je 
pred desetim i le ti uzeu pod 
svojo streho p a rja te lja  Med
veša. 2 iveu je  u Bonovi h i
ši, spau pa na seniku. U 
zornado sta hod ila  d je la t 
kupe. Težkuo in  kum arno 
živ ljen je . V ičk ra t sta se 
skregala, d rug i dan pa sta 
b la spet pa rja te lja . Takuo 
sta se skregala tu d i tis to  ne
srečno m edeljo. Bon je  po-

Rajnik Valentino Medveš

v jedu karab in ie rjem , da ga 
je  Medveš lov iu  z v ilam i do 
stanovanja, k je r je  popadu 
za puško in  us tre liu  samuo 
an žlah, k i ga je  b luo za- 
dost za mladega moža.

Bon je  šu sam te le fon ira t 
ka rab in irjem . Zaparli so ga 
u videm ski paražon. če bo jo  
oblasti ugotovile, da je  u- 
s tre liu  za se ohran it, ne bo 
imeu velikega štrafa.

Tragična sm art mladega 
Medveša je  globoko od jek
n ila  tu d i po naših dolinah, 
k je r njesmo navajeni na ta 
kuo hude reči.

SOVODNJE

Parva podkopana u novem  
m aserskem  britofu

U soboto 4. avgusta je 
um arla  u  počitn iškem  do
m u (Casa d i riposo) u Če
dadu Gosgnach Massima, 
uduova Jure tig  iz Mašer, 
Čojova po domače. Im je la  
je  70 lje t.

Rajnka Massima je  puno 
p re ta rp je la  u ž iv ljen ju  in  
zadnje cajte se n i mogla nič 
gibat. B la je  popunoma osle- 
p jela. Pogreb je  b iu  u  M a
šerah in  je  parva podkopa
na u novem mašeruskem 
b rito fu .

Sinu F ranku in  osta li žlah- 
t i  na j gre naša tolažba.

GRMEK

Tradicionalni večer emigran 
tov v Lombaju

U saboto 11. vošta je  b luo 
u Lom ba ju  če trto  tradico- 
nalno srečanje dom ačih em i
grantov, k i se je  sprem eni
lo  u p rav i p razn ik  vseh 
zdomcev v Rečanski do lin i.

Lom baj je  m ajhana gor
ska vasica u grm iškem  ko- 
m unu. Iz  te vasice je  em i
gra lo u  tu jin o  an u razna 
ita lijanska  m jesta v ič ku 
dvje tre tine  d je lovn ih  lju d i.

E m ig ran t pa so zelo na
vezani na suo j  ro js tn i k ra j 
an če le m ore jo , se uarne jo  
z d ruž inam i na poletne po
č itn ice an tud  lje tos je  za 
k ra tko  vas nazaj zaživjela.

E m ig ran tom  iz Lom baja 
pa na gre pohvala samuo za

oživitev vasice poljete, pač 
pa tud  za djela, k i j ih  opra- 
v ja jo , vsi kupe po rav lja jo  
hiše, čedejo vasi an lan i so 
popolnom a obnovil staro va
ško kapelico.

Takuo je  postala navada, 
da em igrant p r je t ku gredo 
proč, pa rp rav ijo  suo j večer, 
k i je  ra tu  večer vseh dom a
činu iz b liž n jih  an da ljn ih  
k ra ju .

T ud i lje tos  se je  na n jih o 
vem srečanju zbralo puno 
ju d i, z grm iškem  šindakam 
B on in ijem  na čelu. Pekli so 
klobasice an koštole an vina 
n je m anjkalo. Potle se je  o- 
glasila še domača harm on i
ka an vse je  začelo plesat 
( ja l so nam, da so še p is i 
p lesal). Veselica je  končala 
pozno ponoč, sin vsi so 
o b lju b il, da se bo druge lje- 
ta ponovila.

SREDNJE
Srečanje bivših rudarjev

U nedje jo  5. vošta je  b luo 
na Razoru pod Oblico, sre
čanje b ivš ih  rudarjev  na ka
tero so povab ili tud  svoje 
družine an puno d rug ih  em i
grantov k i so se u a rn il u do
mače k ra je  na polje tne le- 
rje .

Tole srečanje je  b luo dva 
tjedna p r je t odloženo zaradi 
slave ure, tu  nedje jo  pa se je 
pokazalo sonce u veseje 
usjeh p riso tn ih .

Srečanje b ivš ih  rudarjev 
je  zlo važno če upoštevamo 
(considerare) da je  tuole, 
parvo tako srečanje k i ga je 
organizala Zveza b ivš ih  ru 
darjev. Use priso tne je  poz
dravu predsednik Zveze A- 
lessandro S tu lin , k i je  jau  
da Zveza si uzame kom pit, 
da se bo nadaljevalo s ta 
k im i srečanji tu d i za napri 
an potlè  je  pa na kra tko  
spjegù shemo bodočega de
lovanja  te organizacije. S tu
lin  je  tu d i jau  da je  u načr
t ih  (p ro g e tti)  ZBR p r ire d i
tev iz le ta  an p rired itev  an 
razš iritev  praznika  Sv. B ar
bare k i je  zaščitnica (p a tro 
na) usjeh m ina to rju .

Po pozdravu predsednika 
Zveze so nekateri č lani s po
m očijo  žen paržgal ogin pod 
žarom ( g rig lia  ) an začel pec 
klobasice an pulento za use 
prisotne. V ina n je  mankalo, 
an use tuole je  pomagalo da 
ze razvije  zabava in  veselje, 
saj n i bivšega ruda rja  k i b i 
na poznu beneških p jesm i 
an vina.

D iskušion i med p ris o tn i
m i so b li zlo interesant an 
m alom anj saldu so se t ik a l 
spom inu na tiste  tardne dni, 
k i so t je r ja l od n jih  tardo 
dvanajst u rno  d je lo  u glo
b in i 1000 m etru  k je r je  man- 
ku a j ar, u nevarnosti ešplo- 
žionu an takuo napri. Nar- 
garš «regal» k i ga je  večina 
m in a to riu  ušafala u belgij- 
sih m in je rah  je  š igum o sili- 
koza an p ru  zaradi te bo ljez
n i je  ve liko  m in a to r ju  ma
n jka lo , adni se doma zdra
v ijo , d rug ih  pa n i več. Ree 
m uoram o da u besjedah in  
spom inih  ru d a rju  n i so
vraštva do tis t ih  ju d i k i so 
j ih  p r is i l i l i  k  em igracionu 
ma samuo upanje da takuo 
hud ih  dni ne bo n ik o li vič.

DOLENJI TARBI

U soboto 21. ju l i ja  sta se 
poroč ila  p r i Devici M a r ij i 
na K rasu naš vasnjan Beu- 
zer V a lte r - Cviču in  R ucli 
Graziella - špuobova iz Tru- 
šnjega. On im a 28 lje t, ona 
pa 24.

PRAPOTNO
Padu je iz lesene in se ubu

M ario  D uriav ic iz Sala- 
m antov, penzionan, star 62 
lje t, je zgubiu živ ljen je , ko 
je  padu iz lesene b lizu  n je 
ga hiše.

T rup lo  sta odk rila  kom un

Naši penzionerji u Belgi. 
So usi š tir i iz Grmeka. Se 
zm jeraj radi dobijo skupaj, 
da se pogovarjajo o n jih  mla
dih lje tih , k i so j ih  preživeli 
doma, pa tud i za vreč kajšan 
«trešjet» in  popit dobro kap
ljico  sladkega vina.

Pascal Tomasetig (6 let) in  
njegov bratec Fabrizio (13 
mesecev) pošiljata pozdrave 
iz Pariza vsem bralcem No
vega M atajurja.

N jih  tata je  Bruno Cjepin 
iz Debenjega, mama pa je 
Francozinja Marylise Carton.

ski p isa rn ik  Cam illo  Zanutig 
in  ejestar Carmelo Cricosta, 
k i sta šla po opravile  do 
hiše Durjaviča.

K a ra b in ie r ji so ugotovili, 
da se je  D uriav ic spljezu po 
lu o jtra h  do varha njekega 
zida, se parjeu  za kaman, k i 
pa se m u je  izpuznu. Padu 
je  na tla  na glavo in  ostu na 
mestu m ar tu.

CELA

U to rak  28. avgusta je  u- 
m aru v čedajskem šp ita lu  
Giacomo Furlan, star 81 lje t. 
Njega pogreb je  b iu  u če lah 
u srjedo 29. avgusta.

Naj gre žalostni d ruž in i 
naša tolažba.

Od leve p ro ti desni so: San
dro Chiabaj-Jelinkac iz Gore
njega Grmeka, Toni Pauletig- 
Baldu iz Seuca, Beppo Primo- 
sig-Kovaču iz Seuca in  M irko 
Luszach-Tonhu iz Hostnega.

Želimo jim , da bi se puno 
lje t srečavali zdravi in  veseli.

Želimo jim  puno zdravja in  
sreče v ž iv ljen ju  in se trošta- 
mo, da bosta večkrat obiskala 
ro js tn i k ra j svojega očeta.

Naši kom plim enti pa naj 
grej o očetu in materi za n jih  
tako lepa in zdrava puobčja.


